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اخبارخبر

ماجرای قاچاق فیلم های اکران 
نشده چیست؟

ایران، همچنان  در سینمای  قاچاق  هیولای 
مشغول قورت دادن فیلم های سینمایی است 
و در اتفاقی عجیب، فیلم تحسین شده »جنگ 
جهانی سوم« در کیفیت های مختلف، سر از 

فضای مجازی درآورده است.
سوم  جهانی  جنگ  قاچاق  ایرنا،  گزارش  به 
قاچاق  پرونده  هنوز  که  داده  رخ  در شرایطی 
فیلم های دیگر بسته نشده است. البته در کنار 
جهانی  جنگ  قاچاق  موضوع  فرضیات  تمام 
ابعاد مشکوک زیادی دارد چرا که این  سوم، 
شرکت  جهانی  جشنواره  چند  در  تنها  فیلم 
داشته که برای تمام آن جشنواره ها، زیرنویس 
بود  شده  سنجاق  اصلی  نسخه  به  انگلیسی 
شده،  قاچاق  که  نسخه ای  این  از  خبری  و 
اینکه  به  باتوجه  سیدی  هومن  فیلم  نیست. 
در هیچ جشنواره داخلی شرکت نداشته و در 
هیچ محفل خصوصی هم به نمایش گذاشته 
نشده، بنابراین با قطعیت می توان اعلام کرد 
که افراد غیرمجاز، هیچ دسترسی به نسخه این 

فیلم نداشته اند.
بر  مبنی  خبرهایی  گذشته،  روز  چند  طی 
نمایش فیلم در اکران عیدفطر رسانه ای شد. 
شورای  جلسه  از  پیش  روز  یک  اخبار،  این 
صنفی نمایش، با قطعیت بیشتری مطرح شد 
و حتی برخی از عوامل اصلی فیلم، با استقبال 
از این اتفاق، نسبت به اشتراک گذاری این خبر 
در صفحات مجازی خود همت کردند که این 
اشتراک گذاری ها، با استقبال خوب سایت ها و 
خبرگزاری ها همراه شد. نکته قابل تامل آن که، 
دقیقه   ۲:۳۰ ساعت  فیلم،  باکیفیت  نسخه 
بامداد یکشنبه ۲۰ فروردین ماه، یعنی تنها چند 
ساعت مانده به برگزاری جلسه شورای صنفی 
نمایش، به بیرون درز پیدا کرده و فیلم عملا 

قاچاق می شود.
احتمالا همین اتفاق هم سبب شد تا فیلمی 
به عنوان  و  داشته  رسمی  نمایش  پروانه  که 
نماینده سینمای ایران در اسکار ۲۰۲۳ معرفی 
شده بود، از اکران عیدفطر خط خورده و با این 
شانسی  احتمالا  داده،  رخ  که  قاچاقی  وضع 

برای نمایش عمومی نداشته باشد.
مدیریت سینمایی کشور اکنون باید با قدرت 
در  را  کاوش هایی  و  عمل شده  وارد  بیشتری 
این زمینه به انجام رسانده و نتیجه را به اطلاع 
و  غیراخلاقی  عمل  این  که  چرا  برساند  عموم 
غیرانسانی باید با معرفی مسببان آن، مختومه 

شود.
صنفی  شورای  اینکه  تامل  قابل  نکته  اما 
نمایش در کمال تعجب، فیلمی که می توانست 
مخاطبان نسبتا زیادی را به سینماها بکشاند، 
تا  گذاشت  کنار  امسال  اکران  مهم ترین  از 
سختی این فضا و این عمل، برای سازندگان و 

دلسوزان واقعی سینما بیشتر شود.
البته که هنوز هم دیر نیست. هم اکنون ۴ 
فیلم قطعی برای اکران عیدفطر مشخص شده 
و تصمیم گیری ها برای نمایش آخرین ساخته 
این  به  باتوجه  دارد.  ادامه  پوراحمد  کیومرث 
اتفاق، قطعا جایگزینی فیلم هومن سیدی به 
جای پرونده باز است پوراحمد، می تواند کمی 
از بار این عمل غیراخلاقی کاسته و خسارات 
تیم سازنده را به حداقل کاهش دهد. تدبیری 
با مساعدت و موافقت  که به احتمال فراوان 
علی قائم مقامی به عنوان تهیه کننده پرونده باز 
نیز همراه بوده تا از یک سرمایه سوزی بزرگ 
که مربوط به بخش خصوصی است، جلوگیری 

شود.
با  هم زمان  سینمایی  مدیریت  درواقع 
با  می تواند  قاچاق  این  به  راجع  شفاف سازی 
نمایش فیلم از ۳۰ فروردین ماه، علاوه بر نشان 
سازنده  تیم  آلام  از  خود،  حسن نیت  دادن 
کاسته و فضا را به سمت اعتمادسازی بیشتر 
سوق دهد. این ابتکار فوری، سبب می شود تا 
سرمایه دیگری از تولیدات ملی سوخت نشده 
و گیشه امسال، بهره وری بیشتری را در فصل 

بهار تجربه کند.

اقدام قابل توجه تلویزیون در ویژه 
برنامه شب های قدر

تلویزیون در اقدامی قابل توجه ویژه برنامه شب 
های قدر خود را با حضور مترجم ناشنوایان در یکی 

از شبکه ها برگزار می کند.
به گزارش ایسنا، مراسم احیا ویژه ناشنوایان از 
رواق حضرت  در  یکشنبه ساعت ۲۱:۴۵  شامگاه 
شبکه  مشارکت  با  رضوی  مطهر  حرم  زهرا)س( 
سلامت سیما، سازمان بهزیستی کشور و تولیت 
آستان قدس رضوی برای بهره مندی ناشنوایان از 
مراسم معنوی شب های قدر همراه با حضور مترجم 
ناشنوایان برگزار و به طور همزمان از شبکه سلامت 

پخش شد.
به گزارش روابط عمومی رسانه ملی، مراسم احیا 
شب نوزدهم ماه مبارک رمضان ویژه ناشنوایان، 
با قرائت کلام الله مجید و زمزمه فرازهای دعای 
جوشن کبیر توسط »سید علی اکبر عبدالقادری« 
»احمد  مداحی  از  پس  ادامه  در  و  شد  آغاز 
واعظی« مراسم قرآن به سر، توسط حجت الاسلام 

»عبدالکریم عابدینی« اجرا شد.
»کاظم  بیست ویکم  احیای  شب  در 
و  بود  خواهد  محفل  ذاکر  ضمیرخورسندی« 
»محمود کریمی« نیز همراه با این زائران، دعای 
همچنین  کرد؛  خواهد  قرائت  را  کبیر  جوشن 
حجت الاسلام »احمد مروی« تولیت آستان قدس 
رضوی در این مراسم، به ایراد سخنرانی و اجرای 
و  بیست  در شب  می پردازد.  قرآن به سر  مراسم 
سوم ماه مبارک نیز »سید علی اکبر عبدالقادری« 
و »کاظم ضمیرخورسندی« دعای پرفیض جوشن 
»امیر  مداحی  از  پس  و  می کنند  زمزمه  را  کبیر 
عارف« مراسم قرآن به سر با حضور حجت الاسلام 
»مسعود عالی« برگزار می شود. این برنامه ها در 
شب های قدر با حضور رابط ناشنوایان از شبکه 

سلامت سیما روی آنتن می رود.

سینمای ایران با ۲ فیلم به جشنواره 
مسکو می رود

مستند »خونه مامان شکوه« و فیلم کوتاه »از 
اینجا باز شود« به ترتیب به بخش مسابقه آثار 
راه   ۲۰۲۳ مسکو  فیلم  جشنواره  کوتاه  و  مستند 

یافتند.
مامان  »خونه  بلند  مستند  ایسنا،  گزارش  به 
که  مقدم  بخشی  مهدی  کارگردانی  به  شکوه« 
به بخش مسابقه مستند چهل و پنجمین دوره 
جشنواره بین المللی فیلم  مسکو در کشور روسیه 
راه یافته، روایتی از زنانی است که روزهای پس از 

ترک اعتیاد را در فضایی مشترک می گذرانند.
»خونه مامان شکوه« در شانزدهمین جشنواره 
»سینماحقیقت« نمایش داده شد و در اختتامیه 
جشنواره، جایزه ویژه هیات داوران به مهدی بخشی 
مقدم و مهدی شامحمدی تعلق گرفت. این فیلم 
همچنین جایزه بهترین صداگذاری )محمدحسین 
مامان شکوه«  دریافت کرد. »خونه  را  ابراهیمی( 
و  تجربی  مرکز گسترش سینمای مستند،  تولید 
پویانمایی و تهیه کننده آن مهدی شامحمدی است.

به  مسکو  فیلم  جشنواره  پنجمین  و  چهل 
تا ۷  از ۳۱ فروردین   دبیری »نیکیتا میخالکوف« 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ برگزار می شود. این جشنواره 
سال های گذشته میزبان چهره های معتبر سینمای 
جهان از جمله »فدریکو فلینی«، »آکیرا کوروساوا«، 
لورن«،   »سوفیا  کیشلوفسکی«،  »کریستوف 
»الیزابت تیلور«، »رابرت دنیرو«، اصغر فرهادی، 
رضا میرکریمی، »برد پیت«، »کوئنتین تارانتینو«، 
»تیم برتون«، »شان پن« و »جک نیکلسون« بوده 

است.
فهرست فیلم های جشنواره مسکو در بخش های 
غیررقابتی هنوز کامل نشده است اما تاکنون فیلم 
کوتاه »از اینجا باز شود« ساخته امیرحسین طالبی 
و محسن اصدق پور نیز به بخش مسابقه فیلم های 

کوتاه راه یافته است.
بهرام  فیلمبردار،  آگاهی  مهدیه  فیلم  این  در 
و  صدابردار  جعفری  امین  تدوینگر،  عمرانی 
حضور  صداگذار  عنوان  به  حیدری  عبدالرضا 
داشته اند و همچنین بهنام عمران طراحی موسیقی، 
محمدامین  گریم،  طراحی  مهدی لو  ساچلین 
غضنفری طراحی جلوه های ویژه، فائزه محمدی و 
پویان باغنده طراحی صحنه و ملینا باغنده طراحی 

لباس آن را برعهده داشته اند.
سیاوش  که  فیلم  این  داستان  خلاصه  در 
چراغی پور، بهراد سلاح ورزی، مهدی رضایی، علی 
رحیمی در آن بازی کرده اند و در شهر تهران ساخته 
تنُگ دکمه های  »از روزی که  آمده است:  شده، 
شانس به خیاطی »ابرام« می رسد، زندگی جادو 
می شود. حالا او، به هم دستی گربه اش »حمیرا«، 

در روند عدالت جهان نقش دارند«.

مصطفی فاطمی به ایسنا گفت: از ۲۵ اسفندماه 
و ۱۱۸ هزار و  میلیون  فروردین ماه، ۵۷  تا ۱۵   ۱۴۰۱
۱۲۳ شب اقامت در سراسر کشور ثبت شده که به 
نسبت سال گذشته حدود ۱۷ درصد رشد را نشان 
می دهد. در گردآوری این آمار،  تمام اقامتگاه های 
رسمی و غیررسمی شمارش شده است. در عین حال 
که شاخص هایی چون آمار اقامت اعلام شده از سوی 
از طریق  ماندگاری خودروهای شخصی  استان ها، 
پلاک خوان ها، میزان مصرف سوخت، میزان پسماند 
موبایل های  تردد  و  کارت خوان ها  ترنور  شهری، 
غیربومی در این محاسبه مورد سنجش قرار گرفته 

شده است.
مدیرکل توسعه گردشگری داخلی اضافه کرد: از 
میان آمار کلی اقامت، ۱۱ میلیون و ۶۰۰ هزار شب 
اقامت نیز در “مراکز اقامتی رسمی” ثبت شده که 
نمی دهد.  به نسبت سال گذشته نشان  را  رشدی 
در  رسمی  اقامتگاه های  اشغال  ضریب  میانگین 

تعطیلات نوروز نیز حدود ۶۶ درصد بوده است.
به گفته فاطمی، اقامتگاه های رسمی شامل هتل، 
هتل آپارتمان، متل، اقامتگاه سنتی، هتل بوتیک، 
مجتمع  بومگردی،  بیمارستان،  هتل  مهمانپذیر، 
گردشگری و سایر تاسیسات گردشگری است که از 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
مجوز دارند و مراکز اقامتی غیررسمی که در گردآوری 
شده اند،  شمارش  نوروزی  اقامت های  کلی  آمار 
خوابگاه ها،  شهرداری ها،  مسافرتی  کمپ های 
اقامتگاه های دولتی، خانه های استیجاری، مساجد، 
حسینیه ها و مدارس و خانه معلم ها و سایر را شامل 

می شود.
پرمسافرترین، پرترددترین و مسافرفرست ترین 

استان ها
ادامه  در  سفر  خدمات  هماهنگی  ستاد  دبیر 
تردد  بیشترین  که  استان هایی  ایسنا،  با  گفت وگو 
را از ۲۵ اسفند تا ۱۵ فروردین ماه داشته اند به این 
ترتیب اعلام کرد: تهران، البرز، مرکزی، قم، قزوین، 

اصفهان، مازندران، فارس، ایلام و همدان.
به گفته او، بیشترین رشد ترددها نیز به ترتیب در 
استان های سیستان و بلوچستان، ایلام، خوزستان، 
بویراحمد،  و  کهگیلویه  گلستان،  اردبیل،  کرمان، 
بوده  آذربایجان شرقی  و  بوشهر  آذربایجان غربی، 

است.
استان هایی  داخلی،  گردشگری  توسعه  مدیرکل 
عبارتی  به  و  داشته اند  را  مسافر  بیشترین  که 
پرمسافرترین مقاصد محسوب می شوند، به ترتیب 
هرمزگان،  رضوی،  خراسان  گیلان،  مازندران، 
آذربایجان  و  اصفهان  فارس،  بوشهر،  خوزستان، 

شرقی اعلام کرد.
به گفته او، تهران، البرز، خراسان رضوی، فارس، 
خوزستان،  شرقی،  آذربایجان  مازندران،  اصفهان، 
گیلان و کرمان ۱۰ استان نخست بودند که بیشترین 
عبارتی  به  و  داشتند  مسافر  فرستادن  در  را  سهم 

استان های مسافرفرست بودند.
رکورد اسکان نوروزی آموزش و پرورش در اختیار 

کدام استان هاست؟
ادامه  در  سفر  خدمات  هماهنگی  ستاد  دبیر 

را  اقامت  بیشترین رشد  ترتیب  به  استان هایی که 
در تعطیلات نوروز تجربه کرده اند، ایلام، اردبیل، 
آذربایجان شرقی، گلستان، گیلان، خراسان شمالی، 
و  کهگیلویه  و  هرمزگان  بلوچستان،  و  سیستان 

بویراحمد اعلام کرد.
در  رسمی  اقامت  بیشترین  داد:  ادامه  فاطمی 
استان های خراسان رضوی، هرمزگان، گیلان، فارس، 
مازنداران، اصفهان، اردبیل، تهران، گلستان، بوشهر، 
جنوبی،  خراسان  کرمان،  یزد،  شرقی،  آذربایجان 

سیستان و بلوچستان ثبت شده است.
در  مسافر  پذیرش  بیشترین  افزود:  فاطمی 
پرورش  و  آموزش  از سوی  آماده شده  اقامتگاه های 
اصفهان،  رضوی،  خراسان  فارس،  استان های  در 

خوزستان، بوشهر و هرمزگان بوده است.
هرمز و هنگام از ظرفیت تحمل خارج شد

دبیر ستاد هماهنگی خدمات مسافر ادامه داد: 
جزیره قشم با ورود دو میلیون مسافر و ۳۶ درصد 
را  جدیدی  رکورد  گذشته،  سال  به  نسبت  رشد 
با توجه به این آمار، این جزیره به  ثبت کرد که 
پذیرای مسافران  استان کشور  تنهایی معادل ۱۵ 

بوده است.
نیز  به جزیره کیش  او اضافه کرد: ورود مسافر 
۱۳ درصد رشد داشت و ورود مسافران به دو جزیره 
کرد.  عبور  آن ها  تحمل  از ظرفیت  هرمز  و  هنگام 
برای هنگام در تعطیلات نوروز مسیر جدید دریایی 
تعریف شد تا مسافران خاص آن مجزا از قشم به این 

جزیره سفر کنند.

آمار قابل تأمل حوادث جاده ای، غرق شدگی و 
گازگرفتگی در نوروز

دبیر ستاد مرکزی هماهنگی خدمات سفر همچنین 
با استناد به گزارش پلیس اعلام کرد که در تعطیلات 
نوروز حدود ۸۷۰ نفر بر اثر تصادف های جاده ای جان 
خود را از دست دادند که این آمار ۲۲ درصد نسبت 

به سال گذشته کاهش داشته است.
او با این توضیح که ماموریت هلال احمر بیشتر در 
محورهای مواصلاتی و تصادف ها و حوادث سنگین 
است، افزود:  بیشترین ماموریت ترافیکی هلال احمر 
مازندارن، خوزستان،  استان های  ترتیب در  به  نیز 
اصفهان، گلستان، سمنان و خراسان جنوبی انجام 
ماموریت  که  یادآوری  این  با  فاطمی  است.  شده 
تعریف  شهری  درون  حوادث  در  بیشتر  اورژانس 
را  اورژانس  ترافیکی  ماموریت  بیشترین  می شود، 
به ترتیب به استان های تهران، اصفهان، خراسان 

رضوی، فارس، خوزستان و کرمان مربوط دانست.
براثر  نوروز امسال میزان مرگ  او، در  به گفته   
گازگرفتگی ۱۱ درصد کاهش داشته است، علاوه بر 
این، شمار فوتی های ناشی از غرق شدگی با ۴۰ درصد 
کاهش روبه رو بوده است که بیشتری غرق شدگی ها 
)پنج  استان های خراسان رضوی  ترتیب در  به  هم 
نفر(، بوشهر )چهار نفر( و چهارمحال و بختیاری )سه 
نفر(   رخ داده که استخرهای کشاورزی، رودخانه ها 
و سدها بیشترین تلفات جانی را داشته اند. مدیرکل 
توسعه گردشگری داخلی همچنین از رشد مصرف 
سوخت در تعطیلات نوروز به میزان ۵ درصد خبر 

نوروز  در  دریایی  مسافرت  فاطمی،  گفته  به  داد. 
حدود  نفر  هزار  و ۳۶۴  میلیون  سه  جابه جایی  با 
۱۲ درصد رشد و ۱۷ درصد رشد در ورود و خروج 

شناورهای دریایی را تجربه کرد.
فاطمی در ادامه اظهار کرد: همزمانی ماه مبارک 
رمضان و تعطیلات نوروزی و تغییرات آب وهوایی و 
اوضاع اقتصادی و سیاسی باعث شد در نوروز امسال 
تعداد کمتری از مردم به خارج از کشور سفر کنند 
که به نوعی منجر به توزیع زمانی و مکانی سفر شد. 
سال گذشته نیمه شمالی و غربی کشور درگیر برف 
و بوران بود، اما امسال با توجه به این که استان های 
آذربایجان شرقی، ایلام و سیستان و بلوچستان در 
شمار استان هایی با بیشترین رشد تردد قرار داشتند، 
بیانگر آن است که توزیع مکانی در سفر به خوبی 

اتفاق افتاده است.
دبیر ستاد هماهنگی خدمات سفر اضافه کرد: از 
سوی دیگر با توجه به تقارن ماه مبارک رمضان و 
تعطیلات نوروز، سفرها زودتر و از نیمه ماه شعبان 
آغاز شد، موج دوم سفرها نیز در هفته آخر اسفندماه 
و موج سوم سفر در ابتدای تعطیلات نوروزی رخ 
داد و موج چهارم را در هفته دوم تعطیلات نوروز 
شاهد بودیم. پیش بینی می شود موج بعدی سفرها 
اواخر فروردین و همچنین عید فطر  در تعطیلات 
اتفاق بیافتد که به این ترتیب توزیع زمانی سفر را 
هم امسال تجربه کردیم که یقینا برای گردشگری 
وضعیت بهتری را رقم می زند و باعث می شود پیک 

پرازدحام و شلوغ سفر نداشته باشیم.

کارگردان فیلم »خط استوا« با اشاره به اینکه برخی فیلمسازان امکان 
مطرح کردن انتقادات و شوخی های بیشتری با مسائل اجتماعی و 
سیاسی دارند، تأکید کرد: متأسفانه معیار مشخصی وجود ندارد که ما 

در زمینه طنز و شوخی تا کجا می توانیم جلو برویم.
به گزارش ایلنا، فیلم سینمایی »خط استوا« به کارگردانی اصغر 
نعیمی حدود چهار سال پس از تولید، اواخر سال گذشته در سینماها 
اکران شد و تا امروز توانسته بیش از ۸ میلیارد تومان فروش داشته 

باشد.
در خلاصه داستان »خط استوا« با بازی سیامک انصاری، فرهاد 
و  رئیس  داستان  فیلم  این  است:  آمده  صمدی  آزاده  و  اصلانی 
نایب رئیس فدراسیون فوتبال را روایت می کند که راهی جزیره بالی 
می شوند تا با زیدان قراردادی امضا کنند، همین امر سبب شکل گیری 

ماجراهایی برای آنها می شود.
با اصغر نعیمی درباره »خط استوا« گفتگویی داشتیم که در ادامه 

مشروح این گفتگو را می خوانید:
 آیا از شرایط اکران فیلم »خط استوا« و میزان فروش این فیلم 

رضایت دارید؟
 تصمیم گیری برای اکران فیلم کار سختی است، نمی توان به 
نتیجه ای قطعی رسید که زمان حال برای اکران فیلم مناسب است 
یا در آینده موقعیت بهترین برای اکران فیلم فراهم می شود. فیلم 
»خط استوا« مدت ها در صف اکران بود و در نهایت به تشخیص 
پخش کننده و تهیه کننده این زمان را برای اکران مناسب دانستند ولی 
مشکلی که پیش آمد، این بود که با چینش فیلم های نوروزی به یکباره 
تعداد فیلم های طنز و کمدی بسیار زیاد شد و با توجه به فیلم های 
قبلی و فیلم های جدید پنج فیلم طنز روی پرده قرار گرفت و همپوشانی 
ایجاد کرد که باعث شد برخی فیلم ها فروش شان بسیار کاهش پیدا 

کند.
در حوزه تبلیغات نیز تهیه کننده و پخش کننده نهایت تلاش خود 
را به کار بردند اما متأسفانه اینگونه فیلم ها که آثاری مستقل هستند 
از حمایتی برخوردار نمی شوند و از آنجا که تبلیغات هزینه بالایی دارد 
فیلم های بخش خصوصی امکان استفاده از بیلبوردهای شهری را 

ندارند و تلویزیون نیز همکاری چندانی برای پخش تیزر با ما نداشت. 
به همین دلیل ما تبلیغات شهری، محیطی و تلویزیونی نداشتیم و 
بنابراین تبلیغات مان تنها به فضای مجازی معطوف شد که با این 
وضعیت اینترنت و فیلترینگ تبلیغات در فضای مجازی هم مثل قبل 

گستردگی چندانی ندارد.
 در سال های اخیر شاهد هستیم بسیاری از فیلمسازان اجتماعی 
به دلیل موفقیت سینما کمدی به این گونه سینمایی روی می آورند، آیا 
دلیل اینکه پس از ساخت چندین فیلم اجتماعی، اثری کمدی تولید 

کردید به همین موضوع مربوط می شود؟
 با نظر شما موافق نیستم، اگر نگاهی به فیلم های پر فروش سال 
گذشته نگاه کنیم متوجه می شویم که ۴ فیلم از ۱۰ فیلم پرفروش سال 
به سینمای اجتماعی مربوط می شوند. ما در سال های گذشته هم 
فیلم های کمدی ناموفق بسیاری داشتیم و همچنین فیلم های اجتماعی 
موفقی داشتیم که توانستند در جمع موفق ترین فیلم های سال قرار 
بگیرند؛ بنابراین با این نگرش که فقط فیلم های کمدی در سینمای ایران 

موفق هستند، مخالف هستم.
به نظر من اگر فیلم جذاب باشد و خوب ساخته شده باشد در 
حد خودش می تواند با مخاطب ارتباط برقرار کند اما اگر فیلم فاقد 
کیفیت مطلوب باشد و قصه و بازیگران خوبی نداشته باشد نمی تواند 

با مخاطب ارتباط برقرار کند و طبیعتاً محکوم به شکست است.
درونمایه فیلمنامه بود که نظر مرا جلب کرد و باعث شد به سراغ 
ً  کمدی  ساخت »خط استوا« بروم، البته من این فیلم را اثری صرفا
نمی دانم بلکه »خط استوا« فیلمی است که قصه اش را با لحن شیرین 
تعریف کند و خیلی نمی توان آن را اثری کمدی دانست. مضمون 
خوب این فیلم برای من جالب بود و احساس کردم که می تواند جای 

کار داشته باشد.
 با توجه به قصه فیلم آیا با ممیزی هم مواجه شدید؟

 بله، صدور پروانه نمایش این فیلم یک بار در دولت قبل حدود 
چند ماه به تعویق افتاد،  سپس با اصلاحاتی توانستیم پروانه نمایش 
را دریافت کنیم که متأسفانه پس از صدور پروانه ساخت کشور درگیر 
شیوع ویروس کرونا و تعطیلی سینماها شد و نتوانستیم فیلم را اکران 

کنیم تا اینکه دولت عوض شد و گفتند فیلم هایی که در دولت قبل 
پروانه نمایش دریافت کرده اند بازهم باید مورد بازبینی قرار بگیرند.

بازهم  و  گرفت  قرار  بازبینی  مورد  دوباره  دولت  این  در  »استوا« 
اصلاحاتی علاوه بر اصلاحات اولیه به فیلم وارد کردند و ما بخشی 
از این اصلاحات را انجام دادیم و توانستیم پروانه نمایش را دریافت 
کنیم. در واقع ما برای پروانه نمایش فیلم دو بار مجبور به اعمال 

اصلاحات شدیم.
 آیا اصلاحات به کلیت فیلم آسیب وارد کرد؟

 نمی توانم بگویم که مسیر داستانی فیلم را تحت الشعاع قرار داد 
اما بخشی از بار طنز و شوخی های فیلم را کمرنگ کرد یا از بین برد. با 
این اتفاق به این نتیجه رسیدم که حتی شوخی در فیلم هم رانتی است 
و خیلی از فیلم ها می توانند از خطوط قرمزی عبور کنند، با مسائلی 
شوخی کنند ولی برخی از فیلمسازان نمی توانند همان شوخی ها را 
مطرح کنند. متأسفانه معیار مشخصی وجود ندارد که ما در زمینه 

طنز و شوخی تا کجا می توانیم جلو برویم.
 یعنی معتقدید که برخی فیلمسازان امکان بیشتر و بهتری برای 

شوخی با مسائل مختلف اجتماعی و سیاسی دارند؟
 بله، برخی مواقع فیلمی ممکن است در سینما اکران شود که 
وقتی آن را می بینیم برایمان جالب است که این فیلم توانسته به 
راحتی بسیاری از مسائل را مطرح و با آن ها شوخی کند. با دیدن این 
فیلم ممکن است اینگونه تصور کنیم که حتماً فضا بازتر شده پس با 
خیال راحت با استناد به همان فیلم برای دریافت مجوز فیلممان اقدام 
می کنیم اما شوخی هایی که بسیار ساده تر از همان فیلم هستند، حذف 
می شوند و متوجه می شویم که فضا باز نشده بلکه برخی فیلمسازان از 
رانتی برخوردار هستند که می توانند راحت خط قرمزها را کنار بگذارند.
همه  برای  مشخصی  و  یکسان  فضای  که  است  این  در  عدالت 
فیلمسازان وجود داشته باشد، معیارهایی تعریف شود که ما تکلیف 
خودمان را در زمان ساخت فیلم بدانیم. نکته دیگر این است که در 
بر شورای  اجتماعی فضای حاکم  اتفاق  با کوچکترین  برخی مواقع 
صدور پروانه نمایش هم تغییر می کند و این شورا محافظه کار می شود. 

معیارها در این حوزه کاملاً مقطعی و متغیر هستند.

آمار و جزئیاتی مهم از سفرهای نوروز 1402

قشم رکورد زد
دبیر ستاد مرکزی هماهنگی خدمات سفر با اعلام پرمسافرترین و پرترددترین استان ها و آمار اقامت و حوادث، پرونده سفرهای نوروز ۱۴۰۲ را بست.

خط قرمزهای رانتی اصغر نعیمی مطرح کرد

 جزیره قشم با 
ورود دو میلیون 

مسافر و 3۶ 
درصد رشد 

نسبت به سال 
گذشته، رکورد 
جدیدی را ثبت 
کرد که با توجه 

به این آمار، 
این جزیره به 

تنهایی معادل 
15 استان 

کشور پذیرای 
مسافران بوده 

است

یک برنامه ساز دینی معارفی با اعتقاد بر اینکه تلویزیون در بخش ستاره سازی در 
این حوزه موفق بوده است، می گوید: در حوزه دینی معارفی ستاره های رو به رشد 
زیادی داشتیم و صداوسیما در قبال این موضوع باز عمل کرده است. این برنامه ساز 
در عین حال تاکید می کند: بخشی از ستاره سازی در این حوزه سلیقه ای است و 

تصمیم گیری با مدیران بالادستی تلویزیون است.
تهیه کنندگی  که  تلویزیون  دینی  برنامه سازان حوزه  از  یکی  اکرمی  مجید  سید 
برنامه های »آیینه خانه«، »علامت« و »کلاس مجردها« را برعهده داشته است، در 
گفت وگویی با ایسنا شرکت کرد و درباره بحث برندسازی در حوزه دینی معارفی در 
صداوسیما و اینکه چرا به ندرت چهره ای مذهبی به عنوان ستاره در تلویزیون معرفی 

کرده ایم، صحبت کرد.
تهیه کننده برنامه در حال پخش »علامت« ابتدا در پاسخ به اینکه چرا در حوزه ی 
برنامه های دینی ـ معارفی به ندرت چهره ای را به عنوان ستاره معرفی کرده ایم؟ اینگونه 
واکنش نشان داد: من موافق این قضیه نیستم. ما افرادی که واقعا ستاره هستند را 
معرفی کرده ایم. عملاً بخشی از ستاره سازی تصمیم گیری مدیریتی است و برنامه ساز 

به تنهایی نمی تواند این بار را به دوش بکشد؛ چون مسوولیت ایجاد می کند.
این برنامه ساز تاکید کرد: بخش قابل توجهی از ستاره سازی سلیقه ای است؛ یعنی 

شاید من فکر می کنم می توانیم برای یک فرد آینده سازی کنیم اما مدیر بالادستی ام 
نپذیرد و گاهی وقت ها به قول شما اینگونه به نظر می رسد که شاید ستاره ای وجود 
نداشته باشد؛ ولی به نظرم با همین وضعیت فعلی هم ما ستاره های رو به رشد زیادی 
داریم که فقط در قالب چند اسم معروف نیستند. اتفاقا رو به رشدهایمان بیشتر از 
آنچه هست که در قدیم بوده اند. صداوسیما در ستاره سازی موفق بوده و اکنون رو 

به رشد عمل می کند.
اکرمی سپس در پاسخ به این پرسش ایسنا که چند چهره  که فکر می کنید در حوزه 
مذهبی دارای شهرت و رو به رشد هستند را نام ببرید؟ گفت: به عنوان مثال افرادی 
چون حاج آقا شهاب مرادی و حجت الاسلام قرائتی مگر ستاره نیستند؟ یا آقایان: 
حسینیان، احمدزاده، نجم الدین شریعتی، مجید یراقبافان، حسن سلطانی، رسالت 

بوذری و خیلی اسامی دیگر ؛ به نظرم اینها ستاره هستند.
او به بازگشت فرزاد جمشیدی مجری برنامه های سحر به تلویزیون اشاره و اضافه 
کرد: به عنوان مثال می بینیم از بازگشت فرزاد جمشیدی به آنتن تلویزیون اقبال 

زیادی شده است؛ به نظرم ایشان همه ستاره بودند و هستند.
تهیه کننده »علامت« همچنین در پاسخ به اینکه فکر می کنید تلویزیون برای حفظ 
ستاره هایش در حوزه دینی معارفی باید چه کار کند؟ خاطرنشان کرد: اگر تلویزیون 

کمی جرأت مندی در تغییرات فرمی اش را بیشتر کند، قطعاً نتایج بهتری هم می گیرد. 
به عنوان مثال ما در برنامه »علامت« تمام تلاشمان را کردیم که از فرم گفت وگوی 
ساده و دونفره خارج شویم. من سال ها برنامه »آیینه خانه« را برای تلویزیون داشتم و 
زمانی گفت وگوهای دونفره را از برنامه ام جمع کردم که اوایل کرونا بود و ما باید از هم 
فاصله می گرفتیم؛ بنابراین گفت و گوهایمان تبدیل به گفت وگوی جمعی شد. اکنون 
هم برنامه های دیگری روی آنتن داریم مثل »محفل« شبکه سه که در فرم دست 
برده اند و از حالت گفت و گوی دو نفره خارج شده اند و اتفاقا موفق هم هستند و 
مردم اقبال خوبی نشان داده اند. به نظرم هر چقدر این جرأت مندی بیشتر شود قطعا 

اقبال ها هم بالا می رود؛ چون بحث، بحث نوآوری است.
این تهیه کننده در پایان صحبت هایش درباره فرم محتوایی برنامه »علامت« که این 
شبها از شبکه دو سیما به روی آنتن می رود هم توضیح داد: فصل اول »علامت« 
ماه صفر ۱۴۰۱ با موضوع یزید به روی آنتن رفت و فصل دوم نیز به مناسبت شهادت 
امیرالمومنین)ع( به موضوع کوفه پرداخته و مختص شب های قدر است. این برنامه 
از شنبه، ۱۹ فروردین شروع شده و تا جمعه، ۲۴ فروردین روی آنتن است. »علامت« 
کاری از گروه معارف اسلامی شبکه دو سیماست که هر شب ساعت ۲۲ پخش می 
شود و در هفت بخش در قالب هفت برنامه به موضوع کوفه پرداخته است. فرم 

برنامه هم به شکلی است که ابتدا با یک مونولوگ آغاز می شود و سپس با جوانان 
و دانشجویان حوزه های مختلف علوم اجتماعی و سیاسی وارد بحث می شویم. در 
برنامه مجری شخص محوری نداریم و با دانشجویان برنامه را پیش می بریم اما 

کارشناس اصلی برنامه حجت الاسلام محسن قنبریان است.

تلویزیون چگونه ستاره مذهبی بسازد؟


